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Tolmács Község Önkormányzata Képviselő-testületének

12/2024.

JEGYZÖKÖNYVE

Készült: 2024. november 12-én 1700 órai kezdettel megtartott képviselő-testületi ülésről és

közmeghallgatásról

Ülés helye: Közösségi ház nagyterme, 2657 Tolmács, Kovács Géza tér 13.

Az ülés vezetője: Dávid Martin polgármester

Jelen vannak: Dávid Martin
Gyuricza Gergő

Dudásné Rudnai Krisztina
Orbán Mónika
Miklósi László
Dr. Szabó Letícia Ágnes

polgármester
alpolgármester
képviselő

képviselő

képviselő

jegyző

Lakosság részéről: mellékelt jelenléti ív szerint 51 fó.

Dávid Martin polgármester:
Kőszöntőm a megjelent képviselőket, a jegyzőt és a lakosságo!. Tájékoztatom Önöket, hogya
közmeghallgatásról hangfelvétel készül, mely a jegyzőkönyv elkészítését segíti.
Megállapítom, hogy az 5 fő képviselő-testületi tagból 5 fő jelen van, így az ülés
határozatképes és azt megnyitom. Javaslom, hogy a jegyzőkönyv hitelesítője Miklósi László
képviselő legyen.

A jegyzőkönyv hitelesítő személyére tett javaslatot a Képviselő-testület 5 igen szavazattal
elfogadta.

A képviselő-testület a napirendeket 5 igen szavazattal egyhangúan elfogadta, és az alábbi
napirendeket tárgyalja:

Napirend

I. Tájékoztatás az elmúlt időszak gazdálkodásáról, a jövő évi tervekről

Előterjesztő: Dávid Martin polgármester

2. Lakosság és a helyben érdekelt szervezetek képviselői részéről érkező helyi
közügyeket érintő kérdések és javaslatok

EGYEBEK

1.1 AKTUÁLIS NAPIRENDEK

l. Tájékoztatás az elmúlt időszak gazdálkodásáról, a jövő évi tervekről
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Dávid Martin polgármester:
• Gazdasági kitekintő

a Az idei évi projektek lezárultak (Járda javítása a postánál, Patak meder kotrása
a focipályánál, az öltöző alapjának elbontása, a helyére játszótér építése,
közvilágítás bővítése, Füvellő utca felújítása, óvodai kerítés építése)

a Idei évre még tervben van a játszótér körüli fóldmunkavégzés, fásítás, illetve
füvesítés.

a Tervben volt még a posta épületének felújítása, de mivel az orvosi rendelőre

nem nyertünk el pályázatot, így az a része sem került megvalósításra.
a Végeredményben ezt a gazdasági évet hozzávetőlegesen 40 millió forint

pluszban zárhatjuk. Sok minden f!igg az iparüzési adók mértékétől, illetve
attól, hogy a következő években lesz-e még iparüzési adó.

• Tájékoztatás a Posta jelenlegi helyzetéről
a A posta nem kívánta fenntartani az akkori állapotában a szolgáltatását a

faluban ezért augusztussal kivonult az épületból és azóta mozgó postaként látja
el a falut.

a Sajnálatos módon nem volt vállalkozó, aki bevállalta volna a Posta
üzemeltetését, ezúton szeretném jelezni, ha Önök közt van aki érez rá
késztetést keressen bátran. Az őnkormányzatnak jelenleg nincs meg rá a
kapacitása, hogy üzemeltesse.

a A Mobilpostával kapcsolatos észrevételeket a 2. napirendi pontban szívesen
fogadom, azt már hallottam, hogy az időjárás viszontagságainak vannak kitéve,
a jövőben elképzelhetőnek tartom, hogy esetleg az autó a közösségi ház
udvarában álljon, hogy várakozni fedett helyen lehessen legalább.

• Tájékoztatás a szervízútról
a Az elkészült szervíz úttal kapcsolatban vannak még megoldásra váró feladatok,

mint az esőviz elvezetés. Ezzel kapcsolatban várom a kivitelező árajánlatát az
esővíz elvezetés megoldására. Sajnos az aszfaltozás után a legolcsóbb
megoldás lenne az útig kivezetni a vizet, hogyafelszínén folyjon el ahelyett,
hogy alámosná az utat.

a Az alámosással kapcsolatban, már most is megsüllyedt, ezzel kapcsolatban a
kivitelező javaslata, hogy használjuk az utat aktívan és tavasszal az összes
problémát javítani fogják.

a Az állagmegőrzéssel kapcsolatban, érkezett a lakosoktól az ötlet, hogy esetleg
egyirányúsítani lehetne, így nem kéne lehúzódni, talán tovább kitartana így az
út.

• Tájékoztatás az alakuló ülésen elhangzottakról, a tiszteletdíjak változásáról, annak
okáról

a Az alakuló ülésen a képviselők letették az esküt.
a Az alpolgármesteri tisztségre Gyuricza Gergő személyében egyhangú döntés

született.
a Ügyrendi Bizottság Tagjai: Dudásné Rudnai Krisztina, Orbán Mónika, Miklósi

László.
a Döntés született a tiszteletdíjakról is, mint azt tudják polgármesteri

tisztségemet társadalmi megbízatás formájában töltöm be, jelenleg úgy
gondolom, hogya csatomázási beruházást leszámitva egy ekkora község nem
kíván teljes állású polgármestert. Ez a fóállású polgármester fizetésének
maximum 50%-a lehet, esetemben bruttó 325.000 forint.
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o Mind az alpolgármesterre, mind pedig a testületre számítok, ami a községünk
feladatait illeti, ezért az alakuló ülésen az alpolgármester tiszteletdiját bruttó
120.000 forintban, a testület további tagjainak tiszteletdíját pedig bruttó 60.000
forintban állapítottuk meg. (Ezek korábban bruttó 70.000 ft, illetve 20.000
forint volt).

• Tájékoztatás a csatorna jelenlegi állásáról.
Kérlek, Gergő tájékoztasd a lakosságot a csatornázással kapcsolatban!

Gvuricza Gergő alpolgármester:
Korábban, ugye volt egy falugyűlés erre vonatkozóan, ahol a tervező Bózvári József nagyon
jó előadást tartott, sajnos ilyen jót én nem fogok tudni! Röviden összefoglalom, hogy hol
tartunk most. Ugye a pályázat teljesen térítésmentes a részünkről, önrész nélkül. Az ingyenes
csatorna bekötés, ugye telken belül mindenkinek kiépítésre kerül, aki rendelkezik ivóvíz
bekötéssel és van lakhatásra alkalmas épület. Voltak már ettől eltérő megkeresések, hogy
valaki szeretne olyan helyre is, ahol ezek a feltételek nem állnak fenn. Ezeket egyedileg
tovább visszük, és akivitelezővel leegyeztetjük. Illetve, ahol nincs ivóvíz bekötés és ezért
nem járna az ingyenes bekötés, ott is van lehetőség rácsatlakozni a csatornára, csak a
szennyvíz díj átalány díjjal lesz meghatározva, amit komfortfokozat alapján, kormányrendelet
határoz meg. A szolgáltató közlése szerint ez általában 90%-al magasabb, mint ahol van
ivóvíz bekötés is. Az ingatlanokon lehet gravitációs vagy átemelős megoldás, ahol lehetőség

van a gravitációs rendszer kiépítésére, ott mindenképpen az lesz. Ott a tisztító aknáig építi ki a
kivitelező a rendszert és az arra való rákötés költsége fogja terhelni az ingatlan tulajdonost. Ez
egyszer egy tervezési költség, illetve egy kivitelezési díjból állhat, de a kivitelezést bárki
csinálhatja magának a tervek szerint. Akinek szüksége lesz rá, tudunk majd kivitelezőt

javasolni, több megkeresés is érkezett már, ezeket egy fórumon keresztül szeretnénk majd a
lakosokkal közölni. Saját javaslatom, hogy érdemes több helyről árajánlatot kémi és
megnézni, kié az olcsóbb. Több helyen fog kelleni házi átemelő, ez esetben a kivitelező a házi
átemelőig fogja kiépíteni a rendszert, ellenben az érintés védelmet és az áram oda vezetését a
tulajdonosnak kell megoldania. Ez a pályázat keretein belül épül meg, ergó a vízmű fogja
üzemeltetni, ha a későbbiek folyamán a szívattyúval bármi probléma van, akkor azt ők fogják
cserélni, nem az ingatlan tulajdonos költsége lesz! Illetve azt a tájékoztatást kaptam, hogy
valamennyi költségtérítés lesz az áramköltség kapcsán is, a vízdíjból kerül majd levonásra. A
rákötési határidőről, amikortól rá lehet majd kötni, azt majd a szolgáltató fogja felénk és a
lakosság felé közölni. Ez már csak akkor lehetséges, ha az üzempróbákon túl vagyunk, illetve
az átadás megtörtént. A rákötésről egy tájékoztatót az önkormányzat felrakott a mai napon a
facebook oldalára. Ezt a szolgáltatótól kértük, hogy meg tudjuk osztani Önökkel. A hálózat
üzembe helyezésétől (2025.12.3I.-ig kell ennek megtörténnie) törvény szerint 90 nap áll
rendelkezésre a rákötésre és utána talajterhelési díjat lehet kivetni azokra, akik nem kötnek rá,
de erről még rendeletet kell hoznunk, tehetünk kedvezményeket is ezzel kapcsolatban. Amely
ingatlan rendelkezik csatornával egyenértékü szennyvíztisztító berendezéssel, ott nem
kötelesek rákötni a csatornára és nem kell talajterhelési díjat fizetni. Viszont ehhez a jegyző

által engedélyeztetett berendezés szükséges, illetve ahol nincs csatorna ott nem elvárható,
hogy rákössenek. Folyamatosan érkeznek a lakosság részéről megkeresések, ezeket
folyamatosan egyeztetjük a tervezővel, kivitelezővel, illetve a mérnökszervezettel. Ami az
eddigi tapasztalat, hogy a házi bekötéseket illetően rugalmasak. Jellemzően sikereket érünk el
az egyeztetések során. Például, ha mélységi, magassági adatokkal van probléma, ha nem arra
a csatornára jó rákőtni, ebben viszonylag rugalmasan és könnyen lehet módosításokat elérni.
Viszont a gerincvezetéket érintően eddig nem sikerült sikereket elémünk a Sport utcával és a
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FüveIlő utca végével kapcsolatban. Egy elfogadott vízjogi engedélyes tervünk van, a pályázati
kiírás ez alapján történt, ha ott szeretnénk módosításokat elérni, az csak önköltségen
lehetséges. A helyreállítás két részletben történik, elsőkörben ideiglenes helyreállítás,
tavasszal az üzempróbát követően lesz a végleges helyreállílás. Addígra konszolidálódik a
talaj, a kisebb mértékű süllyedések is kijönnek addigra a burkolatban, illetve megfelelő

időjárási körülmények között fogják ezt csinálni. Addig zúzott kövel történik az ideiglenes
helyreállítás. Voltak észrevételek a lakosság részéröl ezzel kapcsolatban, illetve mi is
folyamatosan járjuk a kivitelezövei a területet és ha bármi olyan problémát észlelűnk vagy
panaszunk van, akkor azt jönnek és javítják. Eddíg abszolút pozitív tapasztalatunk van erre. A
sáros utakat is jeleztük, ha esős időben dolgoztak nagyon felvitték a sarat az útra, ezért
leszerződtek egy úttisztító céggel, aki munka végeztével, napi szinten megtisztítja utánuk az
utat, ha szükséges. Lesz teljes út zár is a Szurdok utca elején, ezt nem tudtuk semmilyen
módon elkerülni. A közútkezelői szakaszon 6 méter mélyen fogják fektetni a csatornát, így
munka- és állagvédelmi szempontból sem lehet emiatt terhelni az utat. A panziótól az
átereszig fogják lezárni azt a szakaszt. Kértük, hogy legalább l hónappal előtte jelezzék, hogy
mi is tudj unk egyeztetni a lakosokkal, a Volán társasággal, az Erdőkérniával. Ez alatt az
időszak alatt a tömegközlekedés a Volán részéről kisbuszokkal lesz megoldva, illetve a
falubuszt tudjuk bevonni. Lehetnek fakivágások is, ha közterületen van, akkor az engedélyhez
kötött és kötelesek vissza pótolni. Részemről ennyi lenne, a vízmű által küldött tájékoztatás
főbb pontjait emelném még ki. Kommunikálni fogják, hogy mikortóllehet rákötni a hálózatra,
a terveztetés 58/2013 kormányrendelet szerint szükséges és csak ez alapján engedélyeztetheti
a vízmű a rákötést a tervnek megfelelöen. Ha valaki magának csinálja, akkor nagyon figyeljen
oda, hogy a tervnek megfelelően készítse el! A tisztítónyílás lesz a szolgáltatási határ, ami az
után történik dugulás a ház irányába az az ingatlan tulajdonos felelőssége lesz. A
rácsatlakozásnál, előre egyeztetett időpontban a vízmű ki fog jönni szemlézni, addig nyitva
kell hagyni a tisztítónyílás körüli munkagödröt, nem szabad visszatemetni. Ellenőrizhetik a
szennyvíztároló kiiktatását, hogy nincsen benne csapadékvíz bevezetés, illetve, ha valaki saját
vízellátó művet üzemeltet, akkor annak a meglétét. Ennek van díjvonzata, ami jelenleg 18.213
ft, amit a vízműnek kell megfizetni. Ellenben néhány hónapig, előre egyeztetett napokon
ebből kedvezményt fognak adni. A csapadék, csurgalék, talajvíz bele vezetése tilos! Ahol a
szifonszint, bent az ingatlanban alacsonyabban van, mint a közterületen a csatorna fed lap, ott
az elöntés elleni védelemről az ingatlan tulajdonosának kell gondoskodnia. Egy visszacsapó
szelepet be kell építeni a tisztítóaknához, ha véletlenül a közterületi csatorna eldugul és
megtelik a hálózat és jön ki a szennyvíz a fed lapon, nehogy az ingatlant is elöntse. A tervező

feladata lesz erre felhívni a figyelmet és bemérni ezt a távolságot, nagyjából 5000 ft költséget
fog ez jelenteni. Martin kérte, hogy tartsak konzultációkat a lakosokkal, minden csütörtökön
l7:00-tól megtalálható leszek, mondjuk itt a Közösségi háznál. Ott fel tudják tenni nekem
kérdéseiket. De e-mailben vagy telefonon bármikor elérhető vagyok, ezt a megkeresési módot
jobban preferálnám. Ha tudok, azonnal segítek, ha nem akkor pedig utána járok és
egyeztetünk mit sikerült megtudnom. Köszönöm szépen, átadom a szót.

Dávid Martin polgármester:
Köszönöm a tájékoztatást! A csatornázással kapcsolatban szeretném a lakosság türelmét kémi
a kellemetlenségekért, illetve az ezzel kapcsolatos fennakadások miatt is, gondolok itt a
parkolásokra. Ebben az átmeneti időszakban azt szeretném kémi mindenkitől, hogy a
körülményekre tekintettel fokozott óvatossággal közlekedjenek, és lehetőleg úgy parkoljanak,
hogy azzal a forgaimat nem akadályozzák. Aki teheti kérem, parkoljon az udvarában.

• Tájékoztatás az Alapítvány jelenlegi helyzetéről,
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Tolmács Kultúrájáért és Sportjáért Alapítvány elnöke, titkára és egy kuratóriumi tagja
2024.09.30. napjával lemondtak tisztségükről és tagságukról. Név szerint Bornemisza
Sándorné a kuratórium elnöke, Balogné Havai Nikoletta a kuratórium titkára és Hámori
Imréné kuratóriumi tag, eddigi munkájukat köszönöm! Ilyen esetben az alapítónak
haladéktalanul intézkednie kell a kuratórium megfelelő kiegészítéséről, az új kuratóriumi
tagok kijelöléséről. A tagok száma 5 fő. A két jelenlegi tag Viczián Anita és Hajnis Károly.
Az elnök személyére a javaslatom Boskó Regina, a titkár személyére Viczián Anita, illetve a
két új kuratórium tagra Orbán Mónika és Dobson Zsófia. A testület megszavazta.
Az alapító okirat módosítását követően megkezdik munkájukat, feladataik között lesz a
közösségi és kultúrális pályázatok felkutatása, asportélet fellendítése (ifjúsági nap,
focicsapat), illetve a nyugdíjas klubbot is szeretnénk aktívan támogatni.

• Jövő évi tervek esetén a fó fókusz a csatorna és azzal kapcsolatos problémák
elhárítása, bekötőutak körüli zöldterületek megtisztítása, őnkormányzati

kommunikációs csatornák fejlesztése (honlap és egyéb alternatívák).
• Az orvosi rendelés tekintetében határozatlan időre helyettesítés van érvényben Dr.

Kramlik Annamária helyett, illetve megkeresés érkezett Belovainé Dávid Alexandra
részéről kisgyermekeknek adható oltás támogathatóságával kapcsolatban.

o Meningococcus B típusú oltóanyagra támogatási igényt lehet benyújtani az
Önkormányzat felé. A támogatás fó szempontjai, hogy a kérelmező családjába
az egy főre jutó nettó jövedelem ne haladja meg a 228.000 Forintot és a
kérelmező az oltást megelőző l évben már életvitelszerűen Tolmácson élt,
ekkor a védőoltás 80%-a támogatható.

• Igazgatási szünetről, pénteki home office-ról és Önkormányzati mobiltelefon
elérhetőségről is szeretnék tájékoztatást adni.

o Igazgatási szünet 2024. december 23-tól 2025. január l-ig. Január 2-án már
nyitva lesz a hivatal.

o Otthoni munkavégzés 2024.11.15-től péntekenként (ehhez beszerzés alatt két
laptop, illetve lett önkormányzati mobiltelefon). Költséghatékonysági
szempontok miatt kerül bevezetésre (fűtés, áram). Az önkormányzati mobil
telefonszáma: 0630/126-0588, péntekenként sürgős esetben ezen a
telefonszámon tudják elérni a kolléganőket.

• Az utóbbi időben volt némi fennakadás a hulladékszállításban is, ennek oka az volt,
hogy a szolgáltató átálIt az 5 napos munkavégzésről a 4 naposra, és ez okozott
logisztikai bukfenceket, illetve, a változásokróllehetőségeinkhez mérten igyekeztünk
tájékoztatni a lakosságot.

o Lomtalanításra továbbra is van lehetőség előre egyeztetett időpontban házhoz
jönnek és elviszik alornot.

Köszönöm szépen a figyelmet! A képviselő-testület részéről van egyéb hozzászólás, kérdés?

A képviselő-testület részéről további hozzászólás, kérdés, észrevétel, javaslat nem volt.

Akkor a második napirenddel folytatjuk.

2. Lakosság és a helyben érdekelt szervezetek képvíselői részéről érkező helyi
közügyeket érintő kérdések és javaslatok

Dávid Martin polgármester:
Itt várjuk a lakosság részéről a kérdéseket, javaslatokat!
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Gyenizse György tolmácsi lakos:
Először is gratulálok ennek a képviselő-testületnek, fiatal emberek, ha nagyon jól megosztják
a feladatokat, akkor nagyon ütőképesek lehetnek. Ez az én mostani meglátásom, remélem,
nem fogok csalódni! Rengeteg ötletem van, hogy az embereken, hogyan tudnánk a faluban
segíteni, hogy boldogabban éljenek. Ezt most nagyon hosszú lenne elmondanom, leírnám és
beadnám a hivatalhoz, hogy megvitathassák. Azonban van egy nagy problémám! Most a
tájékoztatás hallgattuk és nagyon kielégítő volt a jövőt tekintve, de van egy tüske bennem.
Lépjünk egy kicsit vissza az időben, mert történtek itt olyan dolgok, ami megosztotta a falut
rendesen. Végtére is azt tudom mondani, hogy gazdag ez a falu, mert van, amiből két utcánk
is van, csak a térképet meg kell nézni. Erröl ennyit! A véleményem az, hogy arról nem
kaptunk tájékoztatást, pedig szükséges lenne, hogy megnézzük, hogy milyen pályázatokat
nyertünk az elmúlt 10 évben és abból mi valósult meg, a falu abból mit profitált. Erröl
szeretnék tájékoztatást kapni! Egyelőre ennyit szerettem volna.

Dávid Martin polgármester:
Ezzel mi lenne a célja?

Gyenizse György tolmácsi lakos:
Szeretnék tisztán látni, mert a faluban hallottam ezzel kapcsolatosan dolgokat. 33 éve élek a
faluban, igaz nem igazán aktivizáltam magam, de jogom és kíváncsiságom van.

Dávid Martin polgármester:
Rendben!

Gvenizse György tolmácsi lakos:
Köszönöm szépen!

Dávid Martin polgármester:
Más kérdés esetleg?

Gonda Krisztina tolmácsi lakos:
Csak a szokásos kérdésem lenne, hogy lehetne a buszmegállóba egy lámpát felszerelni?
Sőtétben megyünk, sötétben jövünk, folyik a víz és semmit sem látni. Van ott egy lámpa, csak
nem oda világít, ahová kellene!

Dávid Martin polgármester:
Meg fogjuk vizsgálni!

Gonda Krisztina tolmácsi lakos:
Rendben, köszönöm szépen!

Dudoli Ferencné tolmácsi lakos:
A temetővel kapcsolatban lenne kérésem, 1,5 évvel ezelött már adtam be egy írásos kérelmet
a régi képviselő-testülethez, polgármester úrhoz, hogy a magas fákat le kellene gallyazni a
temetőben. Rálógnak a sírokra! Azt a választ kaptam, hogy ha én síremléket akarok, akkor azt
biztosítsam be! Ha biztosítást kötök rá, akkor azt meg fogja csináltatni helyettem, ha
összetörik? Régebben volt temető gondnok Széplasz Andás, akkor rendben volt ott minden.
Most közösségi munkában nagyon szépen megcsináltátok a temetőt, mindenkinek köszönet
jár érte! De egyébként hetente kétszer össze kell szednünk a lehullott leveleket, amit mi még
meg tudunk csinálni, de a fiatalok munka után már nem. Ezekben a nagy szelekben félő, hogy
ki fog dölni valamelyik fa vagy letörik az ága, elférni sem lehet alatta, még én sem férek el a
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kis méretemmel! Nagyon szépen kérem, hogy ezeket a veszélyes fákat vágjátok ki,
gallyazzátok le, mert nagyon veszélyes!

Dávid Martin polgármester:
Rendben, megvizsgáljuk, már előzőleg néztük is ezeket a fákat a Sinka Sándorral.

Dudoli Ferencné tolmácsi lakos:
Tudom, hogy ezt közmunkás nem tudja megcsinálni, csak hozzáértő ember. Köszönöm
szépen!

Dávid Martin polgármester:
Igen, ez így van, kőszőnőm szépen a jelzést, intézkedünk. Egyéb észrevétel van még?

Ha;nis Ferenc tolmácsi lakos:
Köszöntöm ajelen lévőket én is! Ugye már kétszer is meg lettem szólítva, így szeretnék utalni
Gyenizse György javaslatára. Gyenízse úr, Ön minden évben itt volt a falugyülésen, minden
évben tájékoztatást kapott, hogy mílyen pályázatokat nyertünk és miket adtunk be! Meg lehet
nézni a jegyzőkönyveket, mert benne van! Nem kívánok Önnel vitatkozni! Dudoli Ferencné
kérésére valóban leírtam, hogy érdemes biztosítást kötni. Ami fa lelóg az édesanyádék shja
f6lött, azt levágta a Sinka Sándor, ezt tudja ő is bizonyítani, meg lett csinálva. Ahhoz pedig,
hogy a temetőben fát lehessen kivágni, szakértőt kell fogadni! Ezt javaslom a képviselő

testület részére is, hogy enélkül ne vágjanak ki fát.

Dávid Martin polgármester:
Természetesen, mi is így gondoljuk.

Ha;nis Ferenc tolmácsi lakos:
Közügyeket érintően szeretnék még szólni! Ez engem is érint még. Polgármester úr említette
a gazdasági beszámolójában, hogy 40-45 millió forinttal fogjuk zárni az évet, szerintem
rosszul mondta, mert 61 millió forintot hagytam a kasszában! Polgármester úr biztosan
emlékszik arra, hogyelhívott engem a szüreti bálba, hogy ott megköszönje a 18 éves
munkámat! Megegyeztünk abban, hogy én már kinöttem a báli korszakomból és keresünk
erre egy másik alkalmat. Az alakuló ülésen számítottam arra, mivel érintett voltam az egyik
napirendi pontnál, az új képviselő-testület dönthetett arról, hogya 3 hónap végkielégitésem
mellé még megszavazzon 3 hónapot. Hoztam elég sok fejlesztést a faluba 18 év alatt! Én
bíztam benne, hogy az új polgármester úr ezzel a plusz 3 havi juttatással fogja megköszönni
az eddigi munkámat! De ugyan a polgármester úr ezt előteIjesztette, de a képviselő-testület

viszont leszavazta és csak I hónapot ítéltek meg részemre, amiről pedig lemondtam. Vannak
kapcsolataim és a megyénél utána érdeklődtem, hogy hol emeltek tiszteletdíjakat. Sehol nem
emeltek, csak itt nálunk! Legalább a következő költségvetésig várhattak volna ezzel, 2025
februáIjáig. Én ezt ígyetikátlannak tartottam! Ugyan a polgármester úr elmondta, hogy fel
fogják osztani egymás között a munkát, látom, hogy az alpolgármester úrnak ez meg is
történt. Ö azt mondom meg is érdemli a dupla tiszteletdíjat. De hogy a többi képviselő mit fog
csinálni, azt kíváncsian várom! Nem sajnálom, hogy megemelték, mert van pénzt! Csak
szerintem várni kellett volna vele legalább pár hónapot, nem az alakuló ülésen megemelni !
Érdeklődni szeretnék, hogy a Leader pályázatra mi lett beadva? Az még akkor jött ki, amikor
én voltam hivatalban. 5 millió forintra lehetett pályázni. Erre várom majd a választ!
Köszönöm szépen, ennyit szerettem volna.
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Dávid Martin polgármester:
Rendben, volt igény felmérés a Leaderrel kapcsolatban, a sportcsarnokot szeretnénk belülről

kicsit rendbe hozni, hogy könnyebben lehessen kiadni és a könyvtárba vezető lépcső is
nagyon rossz állapotban van, azt szeretnénk megcsináltatni.

Hajnis Ferenc tolmácsi lakos:
Köszönöm szépen a válaszát!

Dávid Martin polgármester:
Amit, én mondtam a költségvetéssel kapcsolatban, reflektálva a 61 millió forintra, ez igaz,
amit Ön mondott, viszont a fenntartási költségek és kiadások az év végére vonatkozóan azért
nem ezt a 61 millió forintot fogják hozni! Én ezzel, nem az Ön érdemeit szeretném csorbítani,
de a valósághoz hozzá tartozik az, hogy az év végéig vannak olyan kiadások, munkabérek,
amik ezt a tisztább képet hozzák. A tiszteletdíjjal kapcsolatban, melyet Ön említett, én úgy
gondolom, hogyha valaki megpályázik egy munkát, azért nem csak a próbaidő után kap
fizetést! Nekem a kollégák, illetve Boskó Regina is, akikkel mi a választásokon elindultunk,
már letettek annyit az asztalra, hogy ilyenjellegü bizalmat megszavazhassak nekik! Mindazon
által úgy gondolom, hogy az én tiszteletdíjam, az alpolgármester tiszteletdíja és a képviselők

tiszteletdíja, még mindig az előző testület szumma tiszteletdíja alatt van! Így úgy gondolom,
hogy ez nem csorbítja az önkormányzat kasszáját! A munkamegosztással, jár a fizetés
megosztása is, én ezt így gondoltam, ezért döntöttünk így! Mindamellett én úgy gondolom,
hogy az előző képviselő-testületnek a tiszteletdíja a legalacsonyabb volt a környéken. Ezen
alapvetően is szerettünk volna változtatni. Köszönöm szépen. Kérdés van még valakinek?

Szász László tolmácsi lakos:
Én nem terveztem hozzá szólni, de el kell mondanom, hogy nem csak elmúlt 18 évben
fejlődött a falu, ahogy az előző polgármester úr elmondta, hanem én 1970-ben jöttem ide a
faluba. 1974-től működött itt egy jó szakcsoport a faluban, megcsináltuk az alsó összekötő

utat Rétsággal. Persze utána mondták, hogy rosszul lett kimérve, de azt nem én csináltam,
hanem Rétság mérette ki, ők hibáztak nem én! Tolmács első közvilágítását is nekem, Csáthy
Lászlónak és Havai Lászlónak köszönheti a falu. A vízelvezető árkokat is kibetonoztattuk,
amit lehetett és volt rá pénz! A járdákat a Lászlóval együtt újítottuk föl. A Füvellő utcába is
járdát és támfalat csináltattunk és mindezt társadalmi munka keretein belül! Egy forintot nem
vettünk fel érte. Amit nekem valaha is megítéltek tiszteletdíjat, azt mindig felajánlottam a
nyugdíjas klubnak, ifjúsági klubnak, sportolóknak, repülős napra vagy a rétsági úttörőknek.

Soha nem vettem fól a pénzt! Egy tollat sem vettem el az önkormányzattól, úgyhogy én
büszkén mehetek át a falun! Nem voltam büntetve, nem voltam letartóztatva, tiszta ember
vagyok! Nem vagyok kíváncsi a volt polgármester válaszára, hallottam már elég hazugságot
így is! Még a rendőrségen is.

Dávid Martin polgármester:
Köszönjük szépen! Kérdés, javaslat van még?

Hajnis Ferenc tolmácsi lakos:
Erre nem kívánok reagálni Szász Lászlónak. Polgármester úr azt szeretném még elmondani,
hogy meg lehet nézni, ha 40-45 millió forint marad év végére, hogy melyik környező falu áll
ilyen jól? Melyik falu ne örülne ennyi pénznek? Én nem vitatom azt, amit Szász Lászlóék a
faluban csináltak, pedig csak 5 hónapig volt polgármester, de 18 év alatt, amire én a
legbüszkébb vagyok az, hogy Tolmács gazdasági jövőjét az ipari parkkal megalapoztam! Ez
igaz és nem tudja meghazudtolni senki, hogy az iparüzési adó Tolmács tekintetében, közel a
költségvetés fele. Ami meg is marad. Ha valóban lesz még kiadás, bár nem hiszem, mert a
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pályázat, amit az orvosi rendelöre beadtunk és még nincs megnyerve, az is 10 millió forintos
megtakaritás. Így az éves megtakaritás 55 millió forint lesz.

Dávid Martin polgármester:
Nem hiszem, hogy abból idén még bármi is lesz!

Hajnis Ferenc tolmácsi lakos:
Idén már abból tényleg nem lesz semmi, már nem adnak ki pályázatot, de majd rádöbben az
új testület, hogy év vége felé már mindenki leül egy kicsit. De ez még pluszban meg lesz. Az
ügyben pedig tudnak érdeklödni családi körben is, hogy valóban sokan felajánlották a
tiszteletdíjukat. A mostani alpolgármester úr is 5 évvel ezelött feltette azt a kérdést, hogy fel
lehet-e ajánlani a tiszteletdíját. Most értem, hogy fel fogja venní a dupla pénzt, mert ö van
megbízva a csatornázással kapcsolatban és az nem kis feladat. Én akkor is úgy gondolom,
hogy várni kellett volna ezzel a tiszteletdíj emeléssel. A szabályos rendelet, az országos
törvény tárban, ha rákattint a polgármester úr, meg tudja nézni, hogy melyik faluban mennyik
most a tiszteletdíjak. Jelen pillanatban, Rétság járásra levetítve én megnéztem és Rétság
városát leszámítva, Tolmácson a legtöbb! Most Önöknek a tiszteletdíja a legtöbb! Jövöre
biztosan lesz több településen is emelés, Borsosberényben a legkevesebb és annyi maradt is,
100.000 forint/év. Bánkon 30.000 forint, Kísecseten 50.000 forint. Minden más településen
alacsonyabb. Köszönöm szépen!

Dávid Martin polgármester:
Köszönjük szépen! Egyéb kérdés, javaslat? Szigorúan csak ezek!

Gyellizse György tolmácsi lakos:
Itt rugózunk ezeken a pénzeken, nekem az a véleményem, bocsánat javaslatom! Javaslom,
hogy hagyja helyben az önkormányzat ezeket a pénzeket, mert valóban, ha ki akaIja adni a
feladatokat a polgármester, akkor azt datálni kell! Én a magam részéröl tökéletesen egyet
értek ezeknek a pénzeknek a kiosztásával. A volt polgármester úr rugózik ezeken a dolgokon,
most lehet, hogy én el voltam varázsolva, nem figyeltem oda, de most hallom, hogy neki több,
mint fél millió forint volt a fizetése! Már bocsánatot kérek, de ennyi pénzért azért sokkal több
dolgot kellett volna csinálni!

Dávid Martin polgármester:
Személyeskedésbe kérem, hogy ne menjünk bele!

Gvenizse Gvörgy tolmácsi lakos:
Nem megyünk bele! Jó ennyit erröl, ez az én véleményem! Jogom van elmondani!
Megmondom öszintén, hogy én meg vagyok sértödve az utcanév változtatások miatt.
Ahogyan ezt össze rondította! Az is a munkájához tartozik vagy nem? Vagy azzal mi lesz?
Ezzel a pénzzel, amivel öt elbocsájtották, nagyon jól meg lett fizetve!

Bánfai Ágnes tolmácsi lakos:
A Szurdok utcában élek, az lenne az én kérdésen, hogy csinálják ezt a csatornát és ezzel
együtt nem lehetne, hogy legyen a Szurdok utcában egy járda? Az úttesten kell közlekedni. Ez
igencsak veszélyes, mert megnött ott az autóforgalom.

Dávid Martin polgármester:
Figyelni fogjuk a pályázatokat, úgy tudom, hogy azért félig van járda.

Bánfai Ágnes tolmácsi lakos:
És maradni fognak ott azok a beton vízelvezetök?
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Dávid Martin polgármester:
Első körben igen, de meg fogjuk azt is nézni a járdával együtt, he lehet akkor módosítunk
rajta.

Bánfai Agnes tolmácsi lakos:
Köszönöm szépen!

Dávid Martin polgármester:
Én is köszőnöm szépen!

esi/lik Erzsébet tolmácsi lakos:
Én is a Szurdok utcában lakom és nagyon sok baj van ott. Nagyon szépen kérem, hogy a
Diósjenői polgármester úrnak legyenek szivesek tolmácsolni, hogy próbálja meg a fiataljait,
úgy megidomitani, hogy a Szurdok utcát ne rally pályának használják! Előbb vagy utóbb
ebből tragédia lesz, higgyék el nekem! Úgy jönnek ott a motoros gyerekek, kérdeztem tőlük,

hogy mit csinálnak itt. Megálltak és meg is fenyegettek! Valakit elfognak ütni, macskát,
kutyát, gyereket vagy öreget. Hallottam már olyat is, hogy milyen jó lenne, ha a Szurdok utcát
összekőtnénk Diósjenővel. De akkor ebből az utcából el is kell költözni! Ez a keskeny utca
nem birna el egy ilyen forgalmat, fóleg, hogy járda sincsen. A másik, amit szeretnék kérni,
hogy aki most nem köt rá a szennyvíz csatornára és ki meri engedni a szennyvizét az árokba,
azt én fogom feljelenteni! Nem tettem még soha ilyet, azt nem lehet elviselni, hogy bokáig
járunk aszennyvízben.

Dávid Martin polgármester:
Köszönöm szépen! A felmerült kérdésekre 15 napon belül válaszolni fogok!

További hozzászólás, kérdés, észrevétel, javaslat nem volt.

EGYEBEK

Dávid Martin polgármester:
Van még egy egyebek napirendi pontunk, ha valakinek lenne még hozzászólása, javaslata a
képviselö-testületböl.

Nem volt hozzászólás, kérdés, észrevétel, javaslat.

Dr.~a Ágnes'
jegyző

I .•

/ t.f.-t{ {'L'__~

Dávid Martin
polgármester

Dávid Martin polgármester:
További hozzászólás és napirend
közmeghallgatást lezárta. Zárt ké .'

,I...
~

Ajegyzőkönyv hiteles.

Miklósi László
képviselő
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